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 اختصاص بودجه به تنهايي 
نمي تواند مشكل حمل ونقل عمومي را حل كند

بودجه درنظر گرفته شده براي توسعه وسايل حمل و نقل 
عمومي، ي��ك بودجه بي نظي��ر در طول تاريخ اس��ت اما 
اختصاص بودجه ب��ه تنهايي نمي تواند مش��كلي را حل 
كند. بايد اول اين بودجه توس��ط شهرداري تهران تأمين 
شود، دوم بودجه حمل و نقل به طور صددرصد تخصيص 
يافته تلقي شود و سوم اينكه بودجه به سمت اهدافي كه 
ش��وراي ش��هر تهران در بودجه معلوم كرده است، برود، 
يعن��ي در بخش هاي »اوره��ال«، »بازس��ازي قطارهاي 
مترو« و »خري��د اتوبوس هاي نو«، حال چ��ه از داخل و 
چه از خارج از كش��ور ي��ا بازس��ازي اتوبوس هايي كه در 
تعميرگاه ها خوابيده است، اهداف تعيين شده به سرانجام برسد. مقرر شده است سقف 
اتوبوس هاي تهران از  هزارو200 دس��تگاه به 4 هزارو500 عدد تا پايان امسال برسد، 
 اگر اين اتفاقات باهم بيفتد، اميدواريم تغييري در كيفيت و بهبود حمل و نقل عمومي 

رقم بخورد. 
متأسفانه طي 1/5س��ال اخير توجه به حمل و نقل عمومي در پايتخت اولويت كار قرار 
نگرفته اس��ت تا جايي كه در اين مدت، كمتر از 200دستگاه اتوبوس وارد شهر تهران 
شده كه اين تعداد دستگاه در شهر تهران گم شده و كمتر كسي آن را ديده است. قرار 
است در سال پيش رو، 2 هزار دستگاه اتوبوس نو در تهران وارد شود كه در اين صورت، 
عمده خطوط اتوبوسراني پوشش داده مي شود. آن وقت است كه مردم مي توانند حس 

كنند تحولي در حمل و نقل عمومي ايجاد شده است. 
همچنين به كمك بازسازي قطارهايي كه معطل مانده  است، تعداد قطارهاي خطوط 
مترو افزايش پيدا مي كند و در اين صورت سرفاصله قطارها كمتر خواهد شد، در نتيجه 
مردم كمتر در ايستگاه ها معطل مي مانند و اين انباشتگي كه الان در قطار براي استفاده 

مردم است، كاهش پيدا مي كند. 
سال گذشته تعدادي ون تاكسي رونمايي شد اما اصلًا وارد خط نشد، در حالي كه بخشي 
از پول اين ون تاكس��ي ها از سوي ش��هرداري پرداخت ش��ده بود و بايد آنها را تحويل 
مي گرفت اما اين اتفاق نيفتاد و يك ضربه به اعتماد مردم در رابطه با توسعه حمل و نقل 
عمومي شهر وارد شد. امسال در بودجه حمل و نقل عمومي شهرداري تهران، عدد قابل 
توجهي براي اين كار ديده شده اس��ت، اما اينكه چه ميزان از آن جذب و وارد خطوط 

شود، به عملكرد شهرداري بستگي دارد. 
شوراي شهر تهران مس��ئول نظارت و پيگيري بر عملكرد ش��هرداري است، هر چند 
شهرداري مجري اين كار است اما شورا هم مرتب توس��عه و بهبود وسايل حمل و نقل 
عمومي را پيگيري خواهد كرد و آن را به مردم گزارش مي دهد تا ش��هرداري بيش از 

پيش موظف به انجام وظيفه اش باشد. 
مطالبه پايتخت نشينان براي بهبود وضعيت حمل ونقل عمومي بحق است. اميدواريم 
تغيير و تحولي در اي��ن زمينه انجام ش��ود و بودجه اختصاص يافت��ه اقداماتي را رقم 
 بزند ك��ه ارتقاي كيفيت اس��تفاده از وس��ايل حمل و نق��ل عمومي براي ش��هروندان 

ملموس باشد. 

 نبايد بودجه حمل و نقل عمومي 
صرف خودرومحوري شود

در س��ال هاي پيش نس��بت به بودجه اختصاص داده ش��ده 
براي توسعه حمل و نقل عمومي بي توجهي مي شد، از همين 
رو بودجه اي كه براي اين امر در س��ال1402 تخصيص يافته 
است چشمگير تلقي مي شود. هر چند امر مباركي است كه از 
76هزارميليارد تومان بودجه شهرداري 33هزارميليارد تومان 
آن را به حمل و نقل عمومي اختصاص داده اند اما بايد نسبت 
به نحوه برنامه ريزي و اجرايي شدن آن نيز حساسيت زيادي 

نشان داده شود. 
مديران شهري مي گويند تهران به هزارو500 واگن مترو نياز 
دارد اما بايد از آنها پرسيد اين نياز بر اساس چه سرفاصله زماني 
قطار مشخص شده است. در حال حاضر در داخل تهران فاصله 
اعزام دو قطار پنج الي 10دقيقه اس��ت، به همين دليل در مترو ازدحام جمعيت وجود دارد. 
بايد اين فاصله تا دو دقيقه كاهش پيدا كند، يعني بايد ظرفيت واگن هاي فعلي سه برابر شود. 
مي بينيم در ايستگاه هشتگرد، تعداد قطارها به قدري كم است كه حدود دو ساعت يك بار به 
ايستگاه مي آيد، به همين دليل براي بسياري از مسافران صرف نمي كند كه دو ساعت معطل 
بمانند. متأسفانه تعداد واگن هاي موردنياز بر اساس سرفاصله هاي قطار فعلي محاسبه شده كه 
اشتباه است. علاوه بر بودجه تخصيص يافته، شهرداري مي تواند از منابع درآمدي ديگري نيز 
استفاده كند. طرحي را به عنوان شناسايي افزايش توان مالي شهرداري تهران آماده كرده ايم كه 
بر اساس آن شهرداري مي تواند دهها هزارميليارد تومان به درآمد خود اضافه و آن را صرف توسعه 
حمل و نقل عمومي كند. كمك گرفتن از بخش خصوصي براي خريد واگن مترو و اتوبوس و به 
طور كلي توسعه حمل و نقل عمومي نيز يكي ديگر از راهكارها براي حل اين مسئله است. مثلًا 
شهرداري برنامه ريزي كند كه با بودجه تخصيص يافته 2هزار اتوبوس تأمين خواهد شد و سپس 
مابقي اتوبوس هاي مورد نياز تهران را با كمك بخش خصوصي تأمين كند. در اين صورت ديگر 

نيازي به اورهال اتوبوس هاي فرسوده نيست و آلودگي هوا ايجاد نمي شود. 
مسئله مهم تر اين است كه اگر يكسري فعاليت هاي خوبي در جهت توسعه حمل و نقل عمومي 
انجام شود و يكسري فعاليت ديگر در جهت خودرومحور كردن تهران در دستور كار قرار بگيرد، 
اينها يكديگر را خنثي مي كنند و در نتيجه ميزان خودرومحوري افزايش پيدا خواهد كرد. در 
حال حاضر ابربحران ترافيكي ايجاد شده در شهر تهران مربوط به ضعف حمل و نقل عمومي 
و خودرومحوري مي شود. در حالي كه در كشورهاي پيشرفته سرانه مالكيت خودروي شان از 
كشور ما بيشتر است اما ميزان استفاده از خودرو كمتر است، زيرا سيستم حمل و نقل عمومي 
بسيار قوي تری دارند و معابرشان را به اندازه كشور ما توسعه نداده اند. بايد از تجربه هاي سال هاي 
گذشته درس گرفت. در سال هاي 1384 تا 1392 در اوج زماني كه خطوط بي آرتي ساخته 
و خطوط متروي گسترده اي نيز فعال شد، اقدامات معكوس��ي در دستور كار قرار گرفت كه 
خودرومحوري را تا 9درصد در تهران افزايش داد. علت هم اين بود كه ميزان معابر ساخته شده 
افزايش يافت، بنابراين از يك طرف مردم براي استفاده از حمل و نقل عمومي ترغيب مي شدند 
و از طرف ديگر معابر گسترده، تمايل آنها به استفاده از خودروي شخصي شان را بيشتر كرد، 
بنابراين مهم است كه بودجه اختصاص يافته شده به بخش فني و عمراني نيز در جهت توسعه 

حمل و نقل عمومي صرف شود نه اينكه معابر را تعريض كند يا بزرگراه هاي جديد بسازد. 

مدت هاس�ت مش�كلات حمل و نقل عموم�ي تهران 
با وج�ود راهكارهاي ارائه ش�ده از س�وي مس�ئولان 
و كارشناس�ان، حل نش�ده اس�ت تا جايي كه كمبود 
واگن هاي مترو و اتوبوس هاي شهري مشكلات زيادي 
را براي شهروندان ايجاد كرده و همچنين وجود وسايل 
حمل و نقل عمومي فرس�وده در س�طح ش�هر موجب 
آلودگي هوا شده است، از همين رو بودجه حمل و نقل 
عمومي پايتخت در سال۱۴۰۲ نسبت به سال گذشته 
۱۰۳ درصد رشد كرد تا شايد اين بيماري مزمن شهري 
درمان ش�ود، البته به گفته رئيس كميس�يون برنامه 
و بودجه ش�وراي ش�هر تهران »اگر مديران ش�هري 
به امكاني كه در اختيارش�ان گذاش�ته ش�ده است، 
عم�ل كنن�د، اتفاق�ات خوبي رق�م خواهد خ�ورد.«
»جوان« به منظور بررس��ي برنامه هاي شهرداري تهران 
براي رفع مشكلات حمل و نقل عمومي با محمد اميرآبادي، 
مديركل برنامه ريزي و توسعه ش��هري امور حمل و نقل و 

ترافيك شهرداري تهران گفت وگو كرده است. 
  

با توجه ب�ه بودجه چش�مگيري ك�ه براي 
حمل و نقل عمومي تهران اختصاص يافته، 
چ�ه برنامه هاي�ي متناظر ب�ا اي�ن بودجه 

پيش بيني شده  است؟ 
ابتدا لازم اس��ت راجع به كل بودجه ش��هرداري توضيح 
بدهم. بودجه كل شهرداري تهران 76 هزار ميليارد تومان 
اس��ت. از اين رقم، 33 هزارو700 ميلي��ارد تومان، يعني 

معادل 45 درصد بودجه ش��هرداري ته��ران به مأموريت 
حمل و نق��ل و ترافيك اختصاص پيدا كرده اس��ت كه در 
سه بخش »معاونت حمل و نقل و ترافيك«، »معاونت فني 
عمران« و »معاونت هاي حمل و نق��ل و ترافيك و عمران 
مناطق بيست ودوگانه« تقسيم مي ش��ود. سهم معاونت 
حمل و نقل و ترافيك 27 هزار ميليارد تومان تعيين شده 
كه 36 درصد از كل بودجه شهرداري تهران است، اين رقم 
به نسبت پارس��ال 9 درصد افزايش پيدا كرده و از لحاظ 
رقمي دو برابر شده اس��ت. به اين ترتيب كه سال گذشته 
بودجه معاونت حمل و نقل و ترافيك 13 هزارو600 ميليارد 
تومان بوده و امس��ال اين عدد به 27 هزار ميليارد تومان 
رسيده اس��ت. به طور حتم افزايش بودجه باعث مي شود 
اقدامات تحولي زيادي را در ش��هر انج��ام دهيم. برنامه 
اصلي ما اين است كه بيش از 90 درصد بودجه را به توسعه 
و نگهداري حمل و نقل عموم��ي اختصاص دهيم. در اين 
راستا دو هدف را دنبال مي كنيم؛ يكي طرح هاي زودبازده 
كه شامل اتوبوسراني، ون  و تاكسيراني مي شود و اولويت 

ما اين است كه در سال پيش رو در شش ماهه اول يك گام 
اساسي در تقويت سامانه اتوبوس��راني برداريم، بنابراين 
برنامه  اين است در س��ال جاري 2هزار دستگاه اتوبوس 
را به ش��بكه حمل و نقل ش��هري اضافه كني��م، اما طبق 
برنامه ريزي هاي انجام شده عمده اين اتوبوس ها در شش 

ماهه اول سال به بهره برداري خواهند رسيد. 
اتوبوس هاي جدي�د قرار اس�ت جايگزين 

اتوبوس هاي فرسوده شود؟
ش��هر تهران حداقل 9 هزار دس��تگاه اتوبوس ني��از دارد و 
اتوبوس هاي فعال شهر ما 2 هزار دستگاه بيشتر نيست. با توجه 
به كمبود اتوبوسي كه شهر تهران دارد، اتوبوس های جديد، 
اضافه و اتوبوس هاي قديمي، اورهال و از آنها نيز اس��تفاده 
می شود. هر زمان كه ظرفيت اتوبوس هاي شهري تكميل شد 
و از اين وضعيت اضطرار خارج شديم، به مرور اتوبوس هاي 

قديمي تر را از چرخه بهره برداري خارج خواهيم كرد. 
در خصوص ون تاكسي ها چه اقداماتي قرار 

است انجام شود؟

برنامه اين اس��ت كه 7 تا 8 هزار ون را به شبكه تهران وارد 
كنيم ام��ا در حال حاضر اي��ن تعداد ون در كش��ور وجود 
ندارد، به همين منظور با خودروس��ازان توافق و اخيراً بين 
ش��هرداري تهران و وزير صمت امضا ش��ده است. وزارت 
صمت اعلام كرده اس��ت در فاز اول 15 هزار ون را در قالب 

پلتفرم هاي جديد تأمين می كند و اميدواريم حداقل 7 هزار 
ون در سال پيش رو به شبكه شهري تهران اضافه شود. 

يك تعداد ون در سال گذشته رونمايي شد 
اما هنوز وارد حمل و نقل شبكه شهري نشده 

است. چرا؟

630دستگاه ون در سال گذش��ته تحويل شد كه بخشي 
از منابع آن دولتي بوده است، اما يكسري از موضوعات در 
وزارت كشور و ايران خودرو حل نشده باقي مانده است. به 
محض اينكه دستورالعمل از سوي وزارت كشور به ما اعلام 

شود، ما واگذاري را آغاز خواهيم كرد. 
چه برنامه اي براي نوسازي تاكسي ها وجود 
دارد؟ سال گذشته نوس�ازي تاكسي ها به 
كندي پي�ش رفت. آي�ا اين روند تس�ريع 

مي يابد؟
بالغ بر 50 درصد ناوگان تاكس��يراني شهر تهران فرسوده 
اس��ت. اميدوار هس��تيم اگر خودروس��ازان به تعهدات 
خودش��ان عمل كنند و خ��ودرو در اختيار م��ا بگذارند، 
حداقل 10 هزار تاكسي را نوسازي كنيم. اعتبارات اين كار 
و آن چيزي كه تكليف شهرداري بوده، تأمين شده است اما 
آن طرف ماجرا يعني خودروسازان و شبكه بانكي نيز بايد 
پاي كار باشند تا وام نوسازي را بدهند و بتوانيم به اهدافي 
كه در برنامه مشخص شده است، برسيم. صرفاً شهرداري 

تهران نمي تواند به  صورت تك بعدي بحث نوسازي ناوگان 
تاكسيراني را جلو ببرد. 

در خصوص مترو چطور؟
افتتاحاتي در خطوط مترو خواهيم داشت. امسال تلاش 
مي كنيم بخش ش��مالي خط6 مانند بخش مياني آن به 
ش��هروندان تقديم ش��ود. به اين صورت كه 50كيلومتر 
بخش ش��مالي خط6 تا محدوده ش��هران افتتاح خواهد 
شد و قصد داريم حداقل 12هكتار مترو را به بهره برداري 

برسانيم. 
كمب�ود واگ�ن مش�كلات زي�ادي را ب�راي 
شهروندان ايجاد كرده است. آيا براي تأمين 

واگن مترو تدبيري انديشيده شده است؟ 
بله درست است، كمبود واگن در متروي شهر وجود دارد. 
بالغ بر 2 هزارو700 ميليارد تومان در بودجه براي اورهال 
ناوگان مترو پيش بيني ش��ده اس��ت و قصد داريم با اين 
اعتبار تمام اين ناوگان غيرفعال را به بهره وري برس��انيم. 
امس��ال با اعتبار خوبي كه براي اين كار ديده شده است 
حداقل 210دس��تگاه واگن اورهال مي ش��ود. در تهران  
هزار و500 واگن مترو نياز اس��ت كه از اين تعداد قرارداد 
 هزارو200تاي آن بسته شده اس��ت. تعهد 630دستگاه 
واگن مترو ك��ه پيش پرداختش انجام ش��ده اس��ت، در 
س��ه ماهه اول س��ال1402 فعال و س��اخت بدنه ها آغاز 
مي شود. يك قرارداد هم قرارداد قطار ملي است كه امسال 
فعال خواهد شد، اما در س��ال پيش رو از اين قراردادها به 
واگن جديدي نخواهيم رس��يد بلكه در ش��ش ماهه دوم 

س��ال1403 قطارهاي جديد به شبكه اضافه خواهد شد. 
فقط اورهال واگن ها در سال پيش رو به نتيجه مي رسد و 

طي آن حداقل 250 قطار به ظرفيت اضافه خواهد شد. 
لطفاً درباره س�اير اقداماتي كه قرار است با 
بودجه اختصاص داده ش�ده انجام شود نيز 

توضيح دهيد. 
چند كار تحولي ديگ��ر نيز خواهيم داش��ت. مانند ورود 
اتوبوس هاي سه كابين به شهر تهران كه اميدوار هستيم 
در س��ال پيش رو اضافه ش��ود و چهره جديدي به برخي 
از خط��وط منتخ��ب اتوبوس��راني ببخش��د. همچنين 
برقي س��ازي در ش��هر با جديت ه��ر چه تم��ام پيگيري 
خواهد ش��د. به اين ش��كل كه 600 ميلياردتومان اعتبار 
براي برقي سازي ديده شده است. در برنامه چهارم توسعه 
300هزار دستگاه موتور را براي برقي سازي هدف گذاري 
كرده ايم و اميدواريم امس��ال تا طرح بياي��د، جا بيفتد و 
 مسائل و مشكلاتش حل شود، 30 تا 50هزار دستگاه به 

بهره وري برسد. 

ازدحام غيرقابل باور، خرابي هاي متعدد واگن ها و به  دنبال آن سردرگمي و معطل شدن 
مسافران و كمبود تعداد واگن و قطار نسبت به جمعيت حاضر از مشكلات جدي شهروندان 
در جابه جايي هاي روزانه خود در مترو است. تعداد مسافران در پيك ساعت هاي كاري 
به اوج خود مي رسد و اگر در اين بين مشكلي به وجود بيايد، وضعيت غيرقابل تحملي 

رقم مي خورد. 
خانم حيدري يكي از شهروندانی است كه هر روز با اتوبوس و مترو سفر مي كند و در اين 
خصوص گلايه  زيادي دارد. او مي گويد: »اتوبوس هايي كه در ميدان آرژانتين مسافر سوار 
مي كنند، عمدتاً از رده خارج شده اند و سفر با آنها سختي هاي زيادي دارد. در اين اتوبوس ها 
وسيله سرمايشي و گرمايشي براي تابستان و زمستان وجود ندارد و در برخي از آنها ميله اي 
كه مسافران ايستاده بايد آن را بگيرند تا تعادل شان را حفظ كنند هم وجود ندارد، به همين 
دليل با هر ترمزي كه راننده مي گيرد، جمعيتي كه داخل اتوبوس ايستاده اند، به يك جهت 

هل داده مي شوند و موجب كلافگي و گاهي اوقات آسيب به مسافران مي شود.«
او درباره شلوغي  مترو در پيك ورود مسافر مي گويد: »گاهي ازدحام جمعيت در واگن 
مترو به قدري زياد مي شود كه به سختي نفس مي كشم. برخي از مسافران گلايه مي كنند 
كه چندين قطار آمده است و نتوانسته اند سوار شوند، به همين دليل هر طور كه شده 
خودشان را در داخل واگن جا مي كنند. در صورتي كه اگر در ساعات اوج تردد، قطارهاي 
بيشتري با فاصله زماني كمتر به ايستگاه فرستاده شود، مسافران مجبور نيستند به صورت 

فشرده سوار مترو شوند.«

خانم قرباني هم يكي ديگر از شهرونداني است كه از اتوبوس هاي شهري و ون تاكسي هاي 
تهران استفاده مي كند. او نيز در رابطه با سختي هاي سفر با وسايل حمل ونقل عمومي 
مي گويد: »سفر با ون تاكسي هاي قديمي و فرسوده بسيار مشكل است چراكه نوع ساخت 
اين ون ها مناسب سوار و پياده شدن مسافران نيست و بدتر اينكه اين وسيله نقليه عمومي 
به قدري فرسوده شده است كه نشستن روي صندلي هاي آن به ستون فقرات مسافران 

آسيب مي زند.«
او از شلوغي بيش از حد اتوبوس هاي بي آرتي خط تجريش- راه آهن نيز انتقاد مي كند و 
مي گويد: »در ايستگاه بي آر تي تجريش، نشستن روي صندلي آرزوي هر مسافر است. صف 
طولاني در اين ايستگاه باعث مي شود كه سه الي چهار اتوبوس بيايد و به صورت متراكم 

مسافر سوار كند و بعد از آن شايد نوبت به مسافران جديد برسد.«
خانم قرباني كه مادر يك كودك چهار ساله است، اظهار مي دارد: »وسايل حمل ونقل 
عمومي اصلًا مناسب حضور كودكان نيست، هيچ جايي براي نشستن كودك وجود 
ندارد و حتي دس��تگيره اي هم نيس��ت كه كودك آن را بگي��رد و بتواند تعادلش را 

حفظ كند.«
اميد است با افزايش چشمگير بودجه حمل ونقل عمومي تهران وضعيت مترو، اتوبوس 
و تاكسي هاي پايتخت بهبود يابد و با تلاش هاي مسئولانه مديران شهري، شهروندان 
بتوانند ارتقاي كيفيت استفاده از وس��ايل حمل ونقل عمومي را ببينند و به بهتر شدن 

وضعيت آن اميدوار شوند. 

گلايه پايتخت نشينان از فرسودگي و كمبود وسايل حمل ونقل عمومي 

اتوبوس ها از رده خارج شده و قطارهاي مترو كم است

بودجه تحول در حمل و نقل عمومي پايتخت از راه  رسيد
مديركل توسعه امور حمل و نقل شهرداري تهران: ۳۳7۰۰ميليارد تومان، يعني معادل ۴5 درصد بودجه شهرداري تهران به حمل و نقل و ترافيك اختصاص پيدا كرد

گفتوگو

اميرآبادی: در س�ال جاري 
۲هزار دس�تگاه اتوبوس به 
ش�بكه حمل ونقل شهري 
اضافه خواهيم كرد كه طبق 
برنامه ريزي هاي انجام شده 
عم�ده اي�ن اتوبوس ها در 
ش�ش ماه�ه اول س�ال به 
بهره برداري خواهند رسيد

در ف�از اول ق�رار اس�ت وزارت صم�ت ۱5ه�زار 
ون را در قال�ب پلتفرم ه�اي جدي�د تأمي�ن 
كن�د و اميدواري�م حداقل 7ه�زار ون را در س�ال 
پي�ش رو به ش�بكه ش�هري ته�ران اضاف�ه كنيم 

بالغ بر ۲هزارو7۰۰ميليارد توم�ان در بودجه براي 
اورهال ناوگان مترو پيش بيني ش�ده است و قصد 
داريم با اي�ن اعتبار تم�ام ناوگان غيرفع�ال را كه 
زمان اورهالش رسيده است، به بهره وري برسانيم 

مهردادتقيزاده

 معاون اسبق حمل و نقل 
و ترافيك شهرداري تهران

ناصراماني

عضو شوراي شهر تهران 

88498440سرویس اجتماعي

   صف طولانی برخی از ایستگاه های اتوبوس پایتخت شهروندان را کلافه کرده است  جوان

   مسافران مترو هر روز با ازدحام جمعیت در ایستگاه ها روبه رو می شوند و معطل می مانند

مهسا گربندي

پروند ه
حمل و نقل عمومي


